
 
 
 
 

Klinická skupina COVID MZ 
Zápis z jednání KS COVID  

6. prosince 2021, 14:00 

 
Datum vydání:   xx.xx.2021 
 

 

Přítomni (bez titulů): 

Prezenčně:  Koziar Vašáková, Čierna Peterová, Šteflová, Šonka, Plíšek, Dlouhý, Rrahmaniová, 

Marounek 

Omluveni:  Rögnerová, Ježo, Roháčová 

Online: Storová, Chlíbek, Adámková, Marešová, Sajdlová, Vymazal, Kynčl, Svrčinová 

Baťhová, Lengerová, Michálek, Knorová, Hejdová, Slavíková, Macková, Šebková, 

Hülleová, Stříž 

 

1. Přeočkování dětí 3. dávkou  

Aplikovat adolescentům booster dávky? (12-18 let) 

Stanovisko SÚKL: Comirnaty – podání posilovací dávky od 18 let, dodatečná dávka pro těžce 

kompromitované (12-18), Moderna – posilovací i dodatečná od 18 let. 

V tuto chvíli nejsou data o podání booster dávky u dětí, ani se zatím nesbírají, není to tedy 

ničím podloženo. 

Prof. Chlíbek: v tuto chvíli nejsou data, která by podpořila přeočkování u dětí do 18 let. 

Přeočkování do 18 let ČVS nepodpoří. 

Řed: Baťhová: již nyní máme řadu dětí, které již 3. dávku dostaly, jsou zaregistrované nebo 

jim byla zaslána zvací SMS. Jedná se převážně o chronicky nemocné děti, které byly 

naočkovány během prvních měsíců jako riziková skupina.  

 

Závěr KS: Pro zdravé děti bez komplikací k tomuto rozhodnutí nejsou data, chronické děti 

z první vlny doporučujeme dopřeočkovat. 

 

2. Vakcinace u hematoonkologických a neurologických pacientů – dočasná 

kontraindikace? 

 

Prof. Vašáková požádala prof. Chlíbka o vyjádření ČVS k možnosti přechodného odložení 

vakcinace u hematoonkologických a neurologických pacientů z důvodu akutního projevu 

onemocnění. 

 

3. Dotazy k aplikaci mAb (MUDr. Polák, Krajský koordinátor očkování pro středočeský kraj) 

 

Závěr KS: Veškeré informace lze získat v aktualizovaném Mezioborovém stanovisku k 

použití monoklonálních protilátek v léčbě a postexpoziční profylaxi COVIDu-19 ze dne 

29.11.2021, zveřejněné na stránkách MZ. 
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Mezioborove-stanovisko-k-pouziti-monoklonalnich-protilatek-v-lecbe-a-postexpozicni-

profylaxi-covid-19.pdf (mzcr.cz) 

 

4. Prodloužení platnosti certifikátu o prodělání nemoci na 9 měsíců. 

 

Prof. Chlíbek předložil ke zvážení možnost prodloužení platnosti certifikátu o prodělání 

nemoci na 9 měsíců. Zdůvodnění: postinfekční imunita je solidní a zcela jistě dlouhodobá. 

Vědecké práce potvrzují minimální délku postinfekcni imunity od 6, přes 8, ale i 12 měsíců. 

Samozřejmě, ze reinfekce jsou možné, několik tisíc jich bylo hlášeno také v ČR, v různém 

časovém intervalu od primoinfekce. Ale zrovna tak jsou hlášené průlomové infekce po 

očkováni. Pokud uznáváme 9 měsíců po dvou dávkách vakcinace jako projektivní, pak stejný 

pristup by mel byt zvolen pro osoby s prodělanou infekci.   

 

Závěr KS: KS v zásadě souhlasí, v současné době však nelze rozhodovat o prodloužení 

platnosti certifikátu o prodělání nemoci s ohledem na nepredikovatelný vývoj nové mutace 

viru (omicron).  

 

5. Signál pro transfusní stanice – budeme ještě v rámci covidu pracovat s rekonvalescentní 

plazmou? (doc. Plíšek) 

 

Závěr KS: Spotřebovat, ale nenabírat již další. S největší pravděpodobností se k podávání 

plazmy vracet nebudeme. Přednost má aplikace monoklonálních protilátek. 

 

6. Distribuce a výdej nových antivirotik pacientům (dopis ČLeK) 

 

Česká lékárnická komora navrhuje, aby bylo možné tyto léky distribuovat, předepisovat a 

vydávat stejným způsobem jako jakýkoliv jiný běžný léčivý přípravek v tabletové lékové 

formě. Distribuce by měla probíhat cestou klasických lékárenských velkodistributorů pod 

dohledem držitele registrace. To umožní plynulé zásobování v rámci celé ČR a pacientům 

odpadne nutnost cestovat pro lék i desítky kilometrů do vybraných nemocnic. Výdej by měl 

být umožněn na lékařský předpis. Jedná se o léty prověřený způsob, jak se nejrychleji dostane 

lék od výrobce ke konkrétnímu pacientovi. Návrh lékárníků, že by si to kupovali do lékáren 

od distributora. Výše úhrady by byla předmětem smluvního ujednání mezi zdravotními 

pojišťovnami a držitelem registrace (výrobcem), tak jak je to umožněno zákonem č. 48/1997 

Sb. § 39g, odst. 13 platný od 1.1. 2022) a výše úhrady by byla pro poskytovatele lékárenské 

péče závazná. 

 

Řed. Rrahmaniová: § 39g, odst. 13 se týká pouze ceny. Z pohledu úhrady nepřináší nic 

nového. Stále neumíme najít jiný způsob úhrady než přes výkon a lékárníci nejsou nositelem 

výkonu. Stále tedy hledáme alternativní cestu. 

 

V tuto chvíli přijde 5 700 balení v prosinci plus zbytek do 4 týdnů po první dodávce (až 20 

tis. balení). Je potřeba nastavit kritéria, komu bude LP určen a jak se LP k dotyčnému dostane.  

mailto:kscovid@mzcr.cz
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Prim. Dlouhý: odmítá, aby v nemocnici vydávali tablety a zapisovali to jako výkon. 

V nemocnicích na to nemají kapacitu. 

 

VZP: Není jiná cesta stanovení úhrady než prostřednictvím výkonu vč. ceny LP. To, co 

navrhují lékárníci již v současné legislativě existuje, nejdřív však musí být stanovena výše 

úhrady ať v SLP nebo jiné formě.  

 

Výkon může být teoreticky nasmlouván ambulantnímu segmentu, ale VZP v tom případě 

bude požadovat jasně definovaný seznam těch, kterým bude výkon nasmlouván. Ti si pak 

mohou od distribuční firmy objednat počet balení. VZP však za nejschůdnější způsob stále 

považuje jít cestou nemocnic a jejich ambulancí. V tuto chvíli můžeme využít ca 110 

aplikačních center, kam se mohou LP rovnoměrně distribuovat.  

 

SUKL: Mělo by to jít na aplikační centra, i s ohledem na malé množství. SUKL je proti, aby 

se to dávalo do lékáren nebo k praktikům. 

 

VZP Tento výkon je pouze nosným výkonem pro cenu léčiva, není s ním spojeno klinické 

vyšetření. Znamená to pouze, že je pacient vybaven perorálním antivirotikem. LP musí mít na 

aplikačním místě. Postup by měl být stejný jako u monoklonálních protilátek. 

 

Knorová: V porovnání s MP je zde rozdíl. U PM se jedná o lékařskou péči, kdežto u antivirotik 

se jedná o vybavení pacienta mimo domov. Jedná se o vyžádanou péči. Ten, kdo napíše 

žádanku 06, odpovídá za indikaci. Za indikaci každé 06 ručí indikující lékař (praktický nebo 

specialista), nikoli provádějící. ZP potřebují nyní především vydefinovat indikační kritéria, ať 

může být vydáno opatření. 

 

Shrnutí: Lékař (PL nebo ambulantní specialista) indikuje na základě klinického vyšetření, 

zapíše do ISIN. Pacient obdrží žádanku 06. Sestra na aplikačním místě vydá balení přípravku 

na základě žádanky pacientovi, nebo rodinnému příslušníkovi. Na rozdíl od MP však již na 

aplikačním místě není vyšetřen a není tím pádem ověřena indikace. Indikace by měly by být 

stejné jako u MP, lékař rozhodne, jestli MP nebo antivirotika, záleží také na pacientovi, co 

bude chtít. Je to na zvážení indikujícího lékaře. 

 

Závěr KS: Budou vydávat nemocnice, která mají aplikační centra, pod jedním IČP, přes které 

budou tyto LP poskytovány a vykazovány. Nemocnice si administrativně a organizačně zajistí 

místo, kde budou tyto LB poskytovány. Ideálně bude výdejním místem nemocniční lékárna, 

pokud ji nemocnice nemá, je na ní, aby určila náhradní místo. Seznam těchto míst by měl být 

pro informaci k dispozici na stránkách MZ.  

 

KS trvá na tom, že pro tyto účely je v budoucnu nutná změna zákona, která by umožňovala 

ambulantní úhradu pro určité LP. Zákon v tuto chvíli neobsahuje ustanovení, které by to 

zdravotním pojišťovnám umožňovalo. Trvá na tom, že je třeba nejpozději do konce 1. Q 2022 
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definitivně vyřešit zákonem možnost ambulantní úhrady. Prof. Vašáková přednese na PV 

novému vedení MZ. 

 

7. Indikace vyšetření protilátek pediatry z důvodu diagnostiky postcovid syndromu 

 

VZP: je to dopis od České pediatrické společnosti, reaguje na organizační opatření VZP 

2/2021, které bylo napsáno na základě strategie testování MZ a kde je uvedeno, kdo může 

provádět indikace protilátek. Pediatři by se chtěli do tohoto seznamu z důvodu možnosti 

diagnostiky postcovid syndromu zařadit.  

 

Závěr KS: VZP může organizační opatření upravit. Lze to zajistit pro lůžková zařízení 

pediatrie.  

 

8. Různé:  

- Prof. Chlíbek vyjádřil připomínku ČVS k vyšetřování imunity před očkováním, která 

směřuje k tomuto bodu zákona 258: 2) Před provedením pravidelného a zvláštního 

očkování je fyzická osoba povinna podrobit se v případech upravených prováděcím 

právním předpisem vyšetření stavu imunity (odolnosti). Pravidelné a zvláštní očkování se 

neprovede při zjištění imunity vůči infekci nebo zjištění zdravotního stavu, který brání 

podání očkovací látky (kontraindikace). O těchto skutečnostech poskytovatel zdravotních 

služeb uvedený v § 47a vystaví fyzické osobě potvrzení a důvod upuštění od očkování 

zapíše do zdravotnické dokumentace. 

 

ČVS vyjadřuje obavu, že pokud se ve vyhlášce neuvede nic k vyšetřování stavu imunity, 

pak se tím sice nestanoví povinnost, ale zůstane dobrovolnost. Když si to někdo nechá 

udělat dobrovolně? – Nebude pro něho platit ta druhá věty v zákoně? 

 

Závěr: Stále je odborná shoda na tom, že nelze určit protektivní hladinu protilátek a 

protilátky nelze použít pro stanovení individuální imunity (ani postinfekční, ani 

postvakcinační). Stále se řeší kvantita protilátek, ale nevíme nic ani o kvalitě protilátek. 

 

- Existuje časové omezení, do kdy musí být podána 2. očkovací dávka? Nyní je určená 

pouze spodní hranice. 

 

Prof. Chlíbek: schéma je potřeba vždy dokončit co nejdříve, pro zdravotníky, hasiče atd. 

by doporučil 2-3 měsíce. U ostatních je z logiky věci možné doporučit max. 6 měsíců, 

neboť to je hranice pro přeočkování. 

SÚKL V tuto chvíli nejsou známa data, na základě kterých by to bylo možné jasně 

definovat. Jistě je to ale jen otázka času.  

 

- Aplikace MP v ÚPMD? 

V rozhodnutí MZ jsou organizace v přímé působnosti MZ, takže je to možné. Ověří pan 

řed. Michálek. 
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- Jsou nutné další restrikce a omezení pohybu osob během Vánoc? 

Návrhy: 

- Důsledná kontrola čtečkou. 

- Hromadná meziměstská doprava pouze ON? Nelze, je to pracovně-právně 

problematické 

- Proběhlo hlasování o prodloužení vánočních prázdnin o 3 dny: 

Pro: Chlíbek, Marešová, Stříž, Plíšek, Šteflová, Kynčl 

Proti: Marounek, Čierna Peterová, Koziar Vašáková, Dlouhý, Šonka, Lengerová 

Zdržela se: Macková 

 

Závěr KS: KS nenavrhuje v tuto chvíli další restriktivní opatření během Vánoc. 

 

 

Další termín jednání: 13.12.2021 od 14:00 

Datum zápisu: 6.12.2021   14:00-16:00 

Zapsal: Mgr. Lenka Blažková  

Schválila: prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D. 
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